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V lednu zavítalo do školy divadlo „Šapito“ se svým předsta-

vením Alibaba a 40 loupežníků. Dětem se pohádka moc líbila 

a několikrát se mohly zapojit do děje a hrát společně s herci. 

V tomto měsíci také začaly děti z MŠ a ZŠ jezdit na plavání. 

Každý pátek se pod vedením milých plavčíků učí zábavným 

způsobem a s využitím různých pomůcek nejen plavat, ale  

i zdokonalovat v různých plaveckých způsobech, hlavně starší 

školáci. Během každého 

plavání také soutěží 

v různých disciplínách  

a mají možnost si pohrát  

ve vodě se svými kamarády 

podle svých představ.  

V únoru připravily paní 

učitelky z MŠ  pro děti  

ze školky i školy Maškarní 

karneval. Děti měly opravdu 

nádherné masky. Nejprve  

je čekalo představování  

před všemi ostatními. Po-

tom společně hádaly názvy 

pohádkových postav a paní 

učitelky jim k tanci pouštěly 

krásné písničky. Nechyběly 

ani zábavné soutěže, kde si 

děti poměřily své síly v různých disciplínách. Užilo se plno 

legrace, všude se ozýval smích a karneval se velmi povedl. 

 Ve středu 28.2.  se žáci školy vydali na pěveckou soutěž 

„Králodvorská Koruna“. Ve zpěvu písní soutěžili: J. Obleser, 

Ž. Kašparová, S. Lindemann, A. Šubertová, V. Jílková,  

L. Domic a S. Pospíšilová. Konkurence byla opravdu velká, 

soutěžících v této kategorii bylo mnoho. Naši malí zpěváci 

překonali svou menší trému a nervozitu a vyplatilo se to. Zís-

kali krásná místa – tři první, tři druhá a jedno třetí. Spokojeně 

a s úsměvem odjížděli domů a odváželi si diplomy a sladkou 

odměnu. 

Na úterý 5.3. připravily paní učitelky pro školáky i malé ško-

láčky z MŠ výlet do Plzně. Nejprve jsme navštívili kino Plaza, 
kde nás čekalo představení „Noemova archa“. Pohádka byla 
velmi pěkná a dětem se velmi líbila. Samozřejmě by to nebyla 

správná návštěva kina, kdy-
by chyběl popcorn a oblíbe-

ný nápoj, které si děti za-
koupily před představením.  

Po shlédnutí filmu jsme  
se vydali do Muzea straši-
del. Děti netušily, co je čeká  

a některé měly i trochu 
strach. Nejprve nám autor 

knih o pověstech Plzně pou-
tavým způsobem vyprávěl 

příběhy a pověsti o straši-
dlech z Plzně a potom nás 
zavedl do sklepa strašidel. 

Viděli jsme tady bájného 
knížete Radouše, vodníky, 

čarodějnice, ohnivého psa, 
Saracenského čerta a jiné 

strašidelné bytosti. Na závěr 
měly děti najít létající kufr. 

Podařilo se jim to a za odměnu dostaly pexeso se strašidly. 
Nakonec si ještě nakoupily ve strašidelném krámku a mohli 
jsme vyrazit zpět domů. 

Co nás čeká v nejbližší době? 

 Zápis do 1. třídy (11.4.),  Zápis do MŠ ( květen) 

     Irena Němečková 



Zápis z veřejného zastupitelstva č. 1/2024 

Zápis č. 1/2024 z veřejného zasedání zastupitelstva Obce 

Drozdov konaného dne 4. března 2024 od 19:00 hod. v zase-

dací místnosti obecního úřadu. 

Přítomno zastupitelů: 7 Počet občanů: 3 Hosté: 1 

 

Ad 1, Starosta obce provedl kontrolu usnesení č. 4/2023  

ze zasedání zastupitelstva konaného dne 11.12.2023. Mís-

tostarostka seznámila přítomné s programem jednání. Zapiso-

vatel dnešního jednání je Irena Němečková a ověřovatelé 

zápisu Miroslav Jelínek a Jiří Měšťan. ZO je usnášeníschop-

né.  

Připomínky občanů: bez připomínek 

Hlasování zastupitelů: Pro:  7 proti: 0            zdržel se: 0 

Ad 2, Zástupce Lesospolu Zbiroh Ing. Libor Myslivec sezná-

mil přítomné s výsledkem hospodaření s obecním lesem  

za rok 2023.   

Připomínky občanů: bez připomínek 

Ad 3, Místostarostka obce seznámila přítomné s rozpočtovým 
opatřením č. 6 na rok 2023. Rozpočtové opatření se týká zvý-
šení nákladů na nákup vody.  

Připomínky občanů: bez připomínek 

Ad 4, Místostarostka obce seznámila přítomné s rozpočtovým 
opatřením č. 1 na rok 2024. Rozpočtové opatření se týká vrá-
cení části nájemného za hospodaření s obecním lesem.  

Připomínky občanů: bez připomínek 

Ad 5, Starosta obce seznámil přítomné s návrhem Dodatku  
č. 7 ke Smlouvě o servisu v rámci modelu spolupráce PLUS 
mezi VAK Beroun a.s. a Obcí Drozdov. Pověření starosty 
obce k podpisu dodatku. 

Připomínky občanů: bez připomínek 

Hlasování zastupitelů: Pro: 7    proti: 0            zdržel se: 0 

Ad 6, Starosta obce seznámil přítomné s žádostí Ing. Pro-

cházkové o pronájem pozemků. Jedná se o pronájem pozem-

ků parc. č. 481/1 o výměře 1094 m2 a parc.č. 481/3 o výměře 

266 m2. Cena nájemného je 4500 ,- Kč za 1 ha a 1 rok, po-

zemky budou využívány pro zemědělskou výrobu. Pověření 

starosty obce k podpisu nájemní smlouvy.  

Připomínky občanů: bez připomínek 

Hlasování zastupitelů: Pro: 7     proti: 0  zdržel se: 0 

Ad 7, Starosta obce seznámil přítomné s návrhem Smlouvy  

o uzavření budoucí smlouvy o zřízení věcného břemene - 

služebnosti a smlouvu o právu provést stavbu č. IV-12-

6034206, K-BE-Drozdov-č.parc. 722/6 – SS100 mezi ČEZ 

Distribuce, a.s. a Obcí Drozdov. Jedná se o přípojku NN  

pro paní Šperlovou. Pověření starosty obce k podpisu této 

smlouvy. 

Připomínky občanů: bez připomínek 

Hlasování zastupitelů: Pro: 7 proti: 0            zdržel se: 0 

Ad 8, Starosta obce seznámil přítomné s žádostmi spolků  

a ZO projednalo a schválilo poskytnutí dotací na základě 

veřejnoprávních smluv na činnost zájmových organizací 

v obci takto: TJ Drozdov ve výši 70 000 ,- Kč, Leteckomode-

lářský klub Drozdov 15 000,- Kč a MS Holý vrch Drozdov 

25 000 ,- Kč. SDH dotaci nepožaduje a ostatní dotace jsou 

poskytnuty ve stejné výši jako v roce 2023. 

Připomínky občanů: bez připomínek 

Hlasování zastupitelů: Pro: 7     proti: 0            zdržel se: 0 

Ad 9, Starosta seznámil přítomné s žádostmi a ZO projednalo 

a schválilo poskytnutí dotace na základě veřejnoprávní 

smlouvy pro Dům pečovatelské služby se střediskem sociální 

pomoci v Žebráku ve výši 8 000,- Kč. Projednání a schválení 

poskytnutí daru na základě smlouvy o poskytnutí daru  

pro Domov Na Výsluní Hořovice ve výši 5 000,- Kč,  

pro Svaz tělesně postižených Hořovice ve výši 2 000 ,- Kč a 

Svaz neslyšících a nedoslýchavých osob v ČR, základní orga-

nizace v Hořovicích ve výši 1 000,- Kč a Český svaz včelařů, 

ZO Žebrák ve výši 2 000,- Kč. 

Připomínky občanů: bez připomínek 

Hlasování zastupitelů: Pro: 7     proti: 0            zdržel se: 0 

Ad 10, Místostarostka seznámila přítomné s průběhem veřej-

noprávní kontroly hospodaření Základní a mateřské školy  

a složek v obci. 

Připomínky občanů: bez připomínek 

Ad 11, Diskuze  

Starosta seznámil přítomné s nárůstem cen za likvidaci 
odpadů, za uplynulý rok obec zaplatila 1 560 194,- 
Kč, meziroční nárůst cen je necelých 215 828,- Kč. 

Informace občanů: při svozu KO dochází ze strany svozo-
vé firmy k znečišťování silnic, čipování popelnic 
není zatím dokončeno.  

Před budovou OÚ je přidaný 1 kontejner na svoz textilu.  

Zástupci svozové firmy upozorňují, že nemohou odvézt 
odpad z popelnic, ve kterých je horký popel, minulý 
svoz se jednalo o 3 případy. 

Místostarostka seznámila přítomné s plánovanou odstáv-
kou elektřiny dne 25.3. od 7,30 do 11,00 hodin, bude 
vyvěšeno a vyhlášeno.   

Plánované kulturní akce: 23.3. – Ples SDH, 27.4. – Auto-
busový zájezd, 4.5. – posezení s důchodci, 1.6. – 
Dětský den. 

Upozornění, že letos uplyne 80 let ode dne, kdy Drozdov 
unikl tragédii, proletěl bombardér a svrhl asi 16 
bomb v okolí obce. 

            

Ad 12, Usnesení, závěr 

     Veřejné zasedání bylo ukončeno v 20:36 hod. 

 

     Zapisovatelka:  Mgr. Irena Němečková 

     Ověřovatelé zápisu:  Miloslav Jelínek,  Jiří Měšťan  



Slovo starosty obce 
Vážení občané  

     Nastal vhodný čas seznámit Vás s plánovanou činností 

v naší obci v nastávajících měsících. Zvýšení cen energií  

a zvýšení cen stavebních prací a materiálu obecně nás donuti-

lo původní záměr vybudovat u budovy školy tělocvičnu změ-

nit. Připravujeme výstavbu víceúčelového hřiště v areálu ško-

ly určeného i pro veřejnost a nové oplocení školy. V areálu  

TJ připravujeme vybudování nové 

tribuny, úpravu oplocení tenisových 

kurtů a opravu objektu nevyužíva-

ných záchodů. U myslivecké chaty 

předpokládáme vybudování nového 

WC a skladu. V zimním období se 

uskutečnilo několik vydařených 

kulturních akcí (Poslední leč , Ples 

TJ a SDH, Masopust). Dále plánuje-

me posezení s důchodci, dětský den, 

prázdninové posezení u hasičů, po-

sezení s country hudbou, s harmonikou, výstavu loveckých 

trofejí a přírody, Mgr. Rejzek organizuje několik autobuso-

vých výletů a pro fanoušky létání se připravuje letecký den  

a soutěž. Velký dík patří ZŠ a MŠ, všem členům spolků  

a složek v obci, bez jejichž aktivního přístupu by kultura 

v obci nebyla.   

      Často bývá přeplněný kontejner na sběr textilu, proto jsme 

nechali přidat ještě jeden. Tento druhý kontejner lze využít 

k odeslání zabaleného vytříděného textilu, knih, hraček, bot  

a získat tím eko-kredity, které lze využít na další nákup, třeba 

i drogerie. Na OÚ jsou umístěny letáčky s návodem a QR 

kódem pro využití této aplikace. Sběr a svoz komunálního 

odpadu zůstane do konce dubna 1x za dva týdny, v teplých 

měsících předpokládáme návrat k týdennímu svozu. Poplatky 

za svoz zůstávají 800,- Kč za osobu s trvalým bydlištěm,  

nebo za objekt. Tento poplatek lze uhradit i platbou na účet  

č. 4445535399/0800 do konce květ-

na. Sběr a svoz velkoobjemového  

a nebezpečného odpadu plánujeme 

na konec dubna. Náklady na li-

kvidaci odpadů v naší obci se neu-

stále zvyšují, pro informaci přiklá-

dám porovnání nákladů 

v uplynulých letech. Tříděním odpa-

dů a využíváním nádob na tříděný 

odpad získáváme finanční odměnu, 

která nám náklady na odpady snižu-

je. V třídění odpadů nejsme zrovna přeborníci, naše obec je v 

evidenci třídění odpadů v poslední čtvrtině. Za sebe i celé 

vedení obce děkuji všem, kteří svojí činností napomáhají 

k udržování příjemného a čistého životního prostředí, jsou 

k sobě navzájem ohleduplní a tolerantní.  

Jménem zastupitelů obce přeji Vám všem příjemné jarní dny, 

klidné a veselé prožití velikonočních svátků. 

                                                                                                                  

      Pavel Sládek 



Zpráva SPOZ 

Opustili nás: 

Pan Miloš Stupka, č. p. 197 - Zemřel nečekaně  

v pátek 23. února 2024 ve věku nedožitých 55 let. 

 

Pan Miloš Vodička, č. p. 246 - Zemřel náhle  

v sobotu 24. února 2024 ve věku 62 let. 

Narodil se: 

Jiří Tlustý, č. p. 205, narozen 10. ledna 2024 

 

Za SPOZ Jitka Humlová 

DROZDOVSKÉ NOVINY vydává obec Drozdov. Povoleno MK ČR E 10539. Příspěvky možno zasílat na adresu:  

info@obecdrozdov.eu nebo OÚ Drozdov čp. 104 Redakční rada: F. Palek, E. Ešková, I. Němečková 

Foto ze školy 

 



Drozdovský masopust v obrazech 

 Pozvánka na domácí utkání TJ 

Dospělý 

Muži A – Cembrit Beroun – 6. 4. od 16:30 hod. 

Muži B – Zaječov B – 7. 4. od 13:30 hod. 

Muži A – Žebrák – 20. 4. od 17:00 hod. 

Muži B – Žebrák B – 21. 4. od 14:00 hod. 

Muži A – Chyňava – 4. 5. od 17:00 hod. 

Muži B – Tlustice B – 5. 5. od 14:00 hod. 

Muži A – Zadní Třebaň – 25. 5. od 17:00 hod. 

Muži B – Libomyšl – 26. 5. od 14:00 hod. 

Muži A – Podluhy – 8. 6. od 17:00 hod. 

 

 

Děti 

Mladší přípravka turnaj – 11. 5. od 10:00 hod. 

Starší přípravka (A) turnaj – 12. 5. od 10:00 hod. 

Starší přípravka (B) turnaj – 19. 5. od 10:00 hod. 

Starší žáci – Svatá/Broumy – 3. 4. od 16:30 hod. 

Starší žáci – Praskolesy – 24. 4. od 17:30 hod. 

 



Historie obce 
Co nevíme o naší obci – víte, že Drozdov mohl mít železniční 
zastávku, možná i vlakové nádraží. 

 Továrna na chemikálie – lučebniny. Drozdov se může chlu-

bit tím, že tu stála jediná továrna na chemikálie a umělá hnoji-

va , jediná v celém okresu. Jak se stalo, že ji nezaložili poblíž 

železnice, významné silnice nebo v nějakém větším městě, ale 

právě tady? Historie této první a v 19 století také poslední 

chemické továrny na území našeho okresu začíná v 1. polovi-

ně 19. století, kdy do Čech přišel podnikatel Jan Röthlin-

gshöfer. Věřil v budoucnost chemie a chemického průmyslu  

a začal v tomto oboru podnikat. V roce 1844 začal v Pyšelích 

s výrobou žluté krevní soli, potom její výrobu přesunul  

do Točníku a v roce 1857 do Drozdova. Tuto obec si nevybral 

náhodně. Koupil zde sta-

tek, který bez velkých 

nákladů proměnil na to-

várnu, měl zde potřebný 

vodní zdroj a stavba zá-

padní dráhy byla napláno-

vána tak, že povede  

přes Žebrák a po vrstevni-

ci by vedla pod Drozdo-

vem. Jak sami známe  

ze života, představy  

se občas nevyplní a tak  

se stalo i podnikateli  

J. Röthlingshoferovi. 

Nejdříve se dostal do spo-

ru s majiteli okolních 

lesů, kteří poukazovali na to, že chemická továrna bude ne-

bezpečná pro své okolí. Báli se i kouře, že bude jedovatý. 

Neváhali a podnikali kroky na patřičných místech a české 

úřady žádost pana Röthligshöfera o povolení stavby zamítly. 

Panu továrníkovi nezbylo nic jiného, než se obrátit se svou 

žádostí do Vídně,  tak povolení dostal a české úřady dostaly 

příkaz se pod něj podepsat. Výroba se mohla rozjet.  Jenže 

mezi tím došlo ke změně plánů při stavbě železnice a západní 

dráha se odklonila směrem na Hořovice, a tím se Žebrák, ale 

hlavně Drozdov, dostal do ústraní od tehdejšího nejmoderněj-

šího způsobu dopravy.  Ono to bylo zaviněno některými žeb-

ráckými sedláky, kteří nechtěli prodat pozemky pro stavbu 

dráhy. Dokonce se traduje prohlášení jednoho žebráckého 

sedláka cituji: „ Přeci kvůli každému vlaku nebudu chodit 

otvírat vrata od stodoly“. Největší rozkvět prožívala továrna  

v létech 1890 – 1895. Její výrobky měly takovou kvalitu, že 

byly součástí expozice chemického průmyslu na Všeobecné 

zemské výstavě v Praze v roce 1891. Co všechno se v továrr-

ně vyrábělo.? Původně to byla žlutá krevní sůl, zmiňovaná již 

v úvodu. Ta se vyvážela i do zámoří. Jedná se o hexakyanože-

leznatan draselný, jinak také  ferrokyanid draselný, žlutá 

krevní sůl, K4[Fe(CN)6], žlutá, na vzduchu stálá práškovitá 

látka. Používala se např. při výrobě barviv, při kalení ocelí. 

Název žlutá krevní sůl vznikl díky dávné přípravě této látky. 

A jak se vyráběla v drozdovské chemičce? Výchozí surovinou 

byly kosti, z nichž se skutečně využilo všechno. Suchou desti-

lací se vyráběla kyselina octová, zužitkoval se i tuk, který  

se prodával továrnám na výrobu mýdel a svíček. Rozdrcené 

kosti se používaly na výrobu klihu a i některá umělá hnojiva 

vyráběná v té době měla základ v kostním materiálu. Po suché 

destilaci zbylo z kostí dřevěné uhlí, ale i pro to se našlo využi-

tí. Odváželo se k dalšímu zpracování do Prahy.Při syntetické 

výrobě vznikal: 1. jako destilát surový dřevitý ocet, ten se dále 

zpracovával na kyselinu octovou. 2. dřevitý dehet a dřevitý 

líh. Tímto exkurzem si dovedeme představit, co firma 

Röthligshöfer z Drozdova představovala návštěvníkům Všeo-

becné zemské výstavy v Praze více než před 100 lety. V oddě-

lení, kde byla veřejnost seznamována s výrobou amoniaku – 

čpavku a síranu amonatého, vystavovala firma „síran amonatý 

s nádechem rudočerveným“, který nejčastěji přicházel do ob-

chodů. Takový se vyráběl už pouze ve dvou továrnách ( Josef 

Bosch a chemická továrna Pečkách).  Vystavovala se také 

žlutá krevní sůl. K této části výstavy napsal Dr. Julius Sto-

klasa, že ji od roku 1844 vyrábí pouze firma Röthlingshöfer  

z Drozdova, a to asi  

1 200 q za rok. Většina  

se spotřebuje v Rakousku 

– Uhersku, přebytky  

se vyvážejí. Přesto, že  

se výroba držela starého 

způsobu a jako surovina 

se používal různý odpad 

(kůže, vlna, rohy, kosti), 

surová potaž a železo, 

dosahovalo se výborných 

výsledků. Důkazem kvali-

ty výrobku byly vystave-

ny „velké pěkné hrozny 

krystalů“ krevní soli. 

Drozdovská  firma vysta-

vovala i vedlejší produkt své výroby, tzv. „uhel krevný“. Ten 

nacházel upotřebení v továrnách na výrobu parafínu. Zpraco-

vání kostí probíhalo v drozdovské továrně podle nového, mo-

derního způsobu extrakcí benzínem bez tlaku od roku 1881. 

Tento způsob vynalezl Bedřich Seltman a první extrakce  

se uskutečnila právě v Drozdově a teprve pak byl tento způsob 

výroby zaveden v Kolíně a Pečkách. Výsledky práce drozdov-

ské továrny na lučebniny, kostní moučku a spodium, jak byla 

na Všeobecné výstavě uváděna dokazovaly, že kvalitní a mo-

derní výrobky se dají dělat i v malých provozech. Drozdovská 

továrna byla jmenovaná mezi největšími chemickými továrna-

mi, ale velikostí byla až na 12. místě. Po době rozkvětu nastal 

čas stagnace, ale kyselina octová se v Drozdově vyráběla  

až do roku 1926. Ve 30. letech dvacátého století tu pracovalo 

dvacet dělníků. Výrobu usnadňoval parní a elektrický pohon, 

ale chyběl výchozí materiál, byl nedostatek kostí a sláva firmy 

J. Röthlingshöfer pomalu zanikla. Zjara v roce 1938 bratři 

Pšeničkové, jimž patřila továrna za obcí, ve které se již něko-

lik let nepracovalo, dali tuto zbourati. Materiál získaný, který 

bylo ještě možno použiti, koupilo místní i okolní obyvatel-

stvo. Z celé továrny zůstaly státi pouze dvě budovy, které 

slouží za kolny na úschovu vozů. V květnu 1948 rozbourána 

jest poslední budova z bývalé chemické továrny v Drozdově, 

kterou koupili Tůma Josef a Škrdlant Antonín, aby materiál 

získaný z bouračky upotřebili na své stavby. Při opravě ryb-

níčku v roce 1971 byla nalezena dřevěná trubka, kterou tekla 

voda do bývalé kovárny. Byly z borového kmene vyráběny 

ručně. 

      František Rejzek 


